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Protokół nr 24-6/2012 
z  posiedzenia 

Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
z dnia 21 czerwca 2012 r. 

w  Gdańskim Domu dla Dzieci, 
przy ul. Wiosłowej 23 

 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 

 

Przed rozpoczęciem posiedzenia członkowie Komisji zostali oprowadzeni po jednym 
z domów.  

   

Następnie Przewodnicząca Komisji Radna Beata Dunajewska - Daszczyńska 
otworzyła posiedzenie, powitała zebranych i stwierdziła quorum.  
 
Przewodnicząca przedstawiła następujący porządek posiedzenia: 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2012 rok – druk nr 605 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2012-
2040 – druk nr 604 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia formy, wysokości i 
trybu przyznania pomocy dla 5-osobowej rodziny repatrianckiej z 
Kazachstanu, zaproszonej na pobyt stały do Gdańska – druk nr 600 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia upowaŜnienia 
Dyrektorowi Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku do 
prowadzenia postępowania w sprawach o świadczenia pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym oraz przyjęcia „Regulaminu 
udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów 
zamieszkałych na terenie Gminy Miasta Gdańsk” – druk nr 581 
 

5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego 
zarządu na nieruchomości stanowiącej własność gminy Miasta Gdańska, 
na rzecz Gdańskich Domów dla Dzieci – druk nr 586 
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6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego 
zarządu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasta Gdańska, 
na rzecz Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku – druk nr 587 
 

7. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym Chorobom 
Społecznym w Gdańsku na 2012 rok – druk nr 601 
 

8. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska 
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Gdańsku na 2012 rok – druk nr 602  
 

9. Funkcjonowanie pieczy zastępczej w nowej rzeczywistości prawnej  
 

10. Funkcjonowanie Gdańskich Domów Dziecka oraz niepublicznych 
placówek opiekuńczych  

 
11. Sprawy  bieŜące, wolne  wnioski, korespondencja 

 
 
Tak zaproponowany porządek przyjęto jednogłośnie 4 głosami „za”.  
 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2012 rok – druk nr 605 
 
Druk nr 605 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Edukacji zreferowała projekt uchwały 
w zakresie działania komisji.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ja mam pytanie a propos rewitalizacji, czy te pieniądze zostały przeznaczone tylko 
i wyłącznie na Dolne Miasto czy równieŜ na Nowy Port, który jest aktualnie 
rewitalizowany?  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM 
 W związku z tym, Ŝe z hierarchii potrzeb i przygotowaniami do inwestycji bardziej 
zaawansowana jest rewitalizacja Dolnego Miasta dlatego pieniądze są przeznaczone 
na ten projekt, jak będą dodatkowe środki na pewno będą na inne projekty. Dzisiaj 
jesteśmy najlepiej przygotowani do adaptacji tych budynków na Dolnym Mieście.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ja się z tym nie zgadzam  poniewaŜ równie zaawansowane są prace w Nowym 
Porcie, ale dobrze. Czy są jeszcze jakieś pytania?  
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Jacek W. Teodorczyk – członek Komisji 
Czyli generalnie na opiekę społeczną zwiększone są pieniądze?  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM 
Tak. 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Mam jeszcze pytanie dotyczące programu osób bezdomnych, czy to jest nowy 
program?  
 
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Tak, to jest program, który napisaliśmy, dostaliśmy blisko 1 mln zł. rozstrzygnięcie 
nastąpiło w pierwszym kwartale tego roku, w tej chwili kwestia jest finalizowana 
ale rozpoczynamy juŜ w tym roku i on jest do końca 2013. To są pieniądze z 
ministerstwa.   
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 3 głosami „za”, przy 1 głosie przeciw – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/110/30/2012 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2012-2040 – 
druk nr 604 
 
Druk nr 604 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Edukacji zreferowała projekt uchwały 
w zakresie działania komisji.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję, poniewaŜ nie było Ŝadnych pytań 
przystąpiono do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 3 głosami „za”, przy 1 głosie przeciw – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/111/31/2012 - załącznik nr 7 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 3 
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Opiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia formy, wysokości i trybu 
przyznania pomocy dla 5-osobowej rodziny repatrianckiej z Kazachstanu, 
zaproszonej na pobyt stały do Gdańska – druk nr 600 
 
Druk nr 600 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Janusz Matynia – Wydział Spraw Obywatelskich zreferował projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk  - członek komisji 
Rozumiem, Ŝe jakąś pracę urząd załatwia repatriantom? 
 
Janusz Matynia – Wydział Spraw Obywatelskich 
Tak, oczywiście. Znane są trudności na rynku pracy, niemniej udaje nam się 
stopniowo pomagać tym osobom, są róŜne bariery językowe na początku, niemniej 
przechodzą kursy, jest duŜa pomoc z Urzędu Pracy, z której korzystamy w formie 
przekwalifikowania tych osób czasami. Ale teŜ znamy wcześniej strukturę tej 
rodziny, wiemy jaki mają zawód, jakie wykształcenie. Ostatnia rodzina, która 
przyjechała w ubiegłym roku, pani, która jest architektem znalazła pracę w Biurze 
Rozwoju Gdańska.  
 
Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Czy są jakieś zmiany pomiędzy tą uchwałą a poprzednimi uchwałami?   
 
Janusz Matynia – Wydział Spraw Obywatelskich 
Jeśli chodzi o pomoc finansową to nie ma, pomoc od kilku lat jest ta sama, 
przyjęliśmy 5 tys. na osobę, ale myślę, Ŝe będziemy musieli trochę zmodyfikować 
tę pomoc z uwagi na trudności na rynku pracy i przedłuŜa się niestety okres kiedy 
te rodziny mogą podjąć pracę. Myślę, Ŝe pod koniec roku przedstawimy państwu 
jakąś nową formę pomocy, Ŝeby inaczej tym osobom pomagać.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za”- pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/112/32/2012 – załącznik nr 9 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia upowaŜnienia Dyrektorowi 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku do prowadzenia postępowania 
w sprawach o świadczenia pomocy materialnej o charakterze socjalnym oraz 
przyjęcia „Regulaminu udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym 
dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Miasta Gdańsk” – druk nr 581 
 
Druk nr 581 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
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Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek Komisji  
Czy ta forma pomocy była stosowana równieŜ w ubiegłym roku? Czy dobrze 
zrozumiałem, Ŝe istnieją dwie formy?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Tak, klient moŜe złoŜyć oświadczenie i zaświadczenie o dochodach.  
  
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
W wyniku ustawy o deregulacji z ubiegłego roku o uproszczenia w zakresie 
prowadzenia przedsiębiorczości, my mamy powaŜny problem dlatego, bo w tej 
chwili klient w wielu z tych spraw  ma prawo tylko oświadczyć zamiar dostarczenia 
zaświadczenia. PoniewaŜ w ślad za tym idą środki materialne to jest taki naturalny 
lęk pracowników przed przyjmowaniem tych oświadczeń, tym bardziej, Ŝe np. ktoś 
kto składa wniosek o fundusz alimentacyjny kiedy wylicza sam składki ma prawo się 
pomylić więc tutaj te nasze obawy  naszych pracowników były słuszne, 
próbowaliśmy to wyjaśniać ale w tej chwili stanęło na tym, Ŝe bierzemy 
oświadczenia i tam gdzie mamy wątpliwości to weryfikujemy.   
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/113/33/2012 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego zarządu na 
nieruchomości stanowiącej własność gminy Miasta Gdańska, na rzecz Gdańskich 
Domów dla Dzieci – druk nr 586 
 
Druk nr 586 stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
W pewnym momencie uchwała została zakwestionowana przez Wojewodę i 
uchwalaliśmy nową… 
 
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
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MoŜe to jest kwestia wykraczania poza jednostkę samorządową… 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Tam był rzeczywiście problem przekazywania innemu podmiotowi niŜ samorządowi.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja byłem na początku dość sceptycznie nastawiony i nadal jestem, aczkolwiek 
pochwalam panią dyrektor i MOPR za to, ze jesteście konsekwentni bo de facto ta 
uchwała, o której teraz pani mówi jest konsekwencja zmiany statutu, tylko i 
wyłącznie. Mamy wyraźnie zapisany zapis o scedowaniu tejŜe odpowiedzialności na 
poszczególne podmioty i konsekwentnie głosowałem za statutem i byłbym 
niepowaŜny gdybym głosował teraz przeciwko realizacji faktycznego 
funkcjonowania tego statutu. Ale mam nadzieję, Ŝe nasi dyrektorzy  są 
przygotowani do tych zmian bo to jest dla nich dość powaŜna i rewolucyjna 
zmiana. Ja nie chcę mówić o tym, Ŝe dyrektorzy szkół kończą kursy kierowania 
placówkami oświatowymi itd., i Ŝe są wspaniałymi menagerami bo tak nie jest, 
natomiast ta odpowiedzialność materialna za ten majątek z wynajmów jest 
praktycznie zerowa. Tutaj jednak ta odpowiedzialność spadnie na poszczególne 
jednostki, które wchodzą w skład… i mam nadzieję, Ŝe będzie dobrze.  
 
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Ja chce powiedzieć, Ŝe nie pozbywamy się Ŝadnych placówek, obiektów na rzecz 
innych jednostek jak jednostki własne miasta.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ale ja o tym mówiłem.  
 
Iwona Poniatowska- Olejniczak – Dyrektor Gdańskich Domów dla Dzieci 
Ja przez ok. pół roku mam takie wsparcie z MOPRu i tak naprawdę państwo z 
wydziału kadr i administracji przygotowywali mnie do tego jakie czynności ja będę 
musiała wykonywać, Ŝeby zarządzanie tych domówi było  sprawne.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Nawiązując do wypowiedzi kolegi Piotra, ja  nie nazwałbym tego cedowaniem ale 
bardziej uporządkowaniem sytuacji i pani dyrektor potwierdza, Ŝe nie jest to dla 
niej zaskoczeniem, jest wdroŜona a jednocześnie bardziej samodzielna więc są 
równieŜ i jakieś plusy.  
   
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja jeszcze raz powtarzam, to jest uporządkowanie zgodne ze statutem dlatego 
jestem konsekwentny i głosuję za, bo  statut przyjęliśmy, natomiast pani dyrektor 
juŜ mnie uspokoiła. Ale dlaczego jest moje zaniepokojenie? Bo my x lat temu w 
mieście Gdańsku próbowaliśmy podjąć decyzję o usamodzielnianiu się przedszkoli i 
padł blady strach na dyrektorów przedszkoli, oni nie byli przygotowani do tego Ŝeby 
przejmować te przedszkola, ale w tym przypadku juŜ jestem spokojny. My tu 
mówimy o szczególnej jednostce, my moŜemy doświadczać sobie gdzie indziej ale 
nie w tego typu placówkach.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
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Ja nie widzę tutaj takiego zagroŜenia, trudno jest biegać do Gdańska z kaŜdą 
najmniejszą umową, to nie tylko uporządkuje ale równieŜ uprości Ŝycie.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/114/34/2012 – załącznik nr 13 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 6 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego zarządu na 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasta Gdańska, na rzecz Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku – druk nr 587 
 
Druk nr 587 stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  
 
Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
zreferowała projekt uchwały. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję, poniewaŜ nie było Ŝadnych pytań, 
przystąpiono do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/115/35/2012 załącznik nr 15 do protokołu 
 
 
     PUNKT 7 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym Chorobom 
Społecznym w Gdańsku na 2012 rok – druk nr 601 
 
Druk nr 601 stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej zreferował 
projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji   
Pytań tu nie zadaję bo jest tu wszystko oczywiste tylko przypomnę po raz kolejny, 
Ŝe szczepienie przeciwko wirusowi HPV bardzo staniało i kosztuje pond 300 zł na 
osobę i ja na pewno złoŜę taki wniosek na komisji a i pani prezydent teŜ mi 
obiecała tak Ŝeby do 2014 roku Gdańsk niewielkim kosztem 800 tys. zł zaszczepił 
młode gdańszczanki przeciwko rakowi szyjki macicy. Jak na Gdańsk to nie jest duŜy 
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wydatek. Jest to mój apel Ŝeby w ramach przeciwdziałania chorobom społecznym 
zaszczepić młode  gdańszczanki przeciwko wirusowi HPV, co robi bardzo wiele 
samorządów nie oglądając się na państwo.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Ja chciałam zapytać o działania związane z organizacjami pozarządowymi bo jest 
zapis zbyt ogólny.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Jeśli się pojawi jakiś ciekawy projekt z organizacji pozarządowych w ramach 
profilaktyki czy promocji to wtedy udostępniamy pieniądze.  
 
 śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji 
A jak się juŜ znajdzie, to robi się przetarg? Jak to wygląda?  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
JeŜeli to jest poniŜej 10 tys. , to moŜna stwierdzić pozakonkursowo ale jest 
komisja i ocena merytoryczna. JeŜeli chodzi o program współpracy z organizacjami 
pozarządowymi to dostaniecie państwo wykaz wszystkich… 
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za”- pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/116/36/2012 – załącznik nr 17 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 8 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska w 
sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku na 2012 rok – druk nr 602  
 
Druk nr 18 stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  
  
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej zreferował 
projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję, poniewaŜ nie było Ŝadnych pytań 
przystąpiono do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za”, przy 1 wstrzymującym się – pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 24-06/117/37/2012 – załącznik nr 19 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 9 
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Funkcjonowanie pieczy zastępczej w nowej rzeczywistości prawnej  
 
Materiały stanowią załącznik nr 20 do protokołu 
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
przedstawiła prezentację multimedialną.  
Podstawą pieczy zastępczej jest Ustawa z 9 czerwca 2011 roku o wspieraniu 
rodziny i systemie pieczy zastępczej ze zmianami. Ustawa kompleksowo reguluje 
problematykę dotyczącą pracy z rodziną biologiczną, zatrzymaniu dziecka w 
naturalnym środowisku jak najdłuŜej albo w przypadku umieszczania w rodzinie 
zastępczej współpracy z biologiczną rodziną, tak Ŝeby dziecko mogło do niej 
wrócić. W tej sytuacji przy reorganizacji MOPR braliśmy pod uwagę uwarunkowania 
wspomnianej ustawy. Model pracy z MOPR w świetle ustawy o wspieraniu rodziny i 
pieczy zastępczej: jest Centrum Wspierania Rodziny ze specjalistami, Zespół 
Wspierania Rodziny, Zespół Ekonomiczny, Dział Pieczy Zastępczej, Zespół 
Rodzinnej Pieczy Zastępczej, Zespół Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej, Zespół 
Świadczeń. Te obowiązki na gminę nakłada Ustawa o wspieraniu rodziny, pracę z 
rodziną przeŜywającą trudności w jakich zakresach i wspieranie tej rodziny w 
opiece i wychowaniu. Jakie moŜliwości moŜe otrzymać rodzina od gminy? Rodzina 
od gminy moŜe otrzymać wsparcie placówek dziennych, rodzin wspierających 
pomoce specjalistyczne, grupy wsparcia, mediatorów do róŜnych konfliktowych 
sytuacji. W tym miejscu chciałam tylko dodać, Ŝe poza środkami z budŜetu miasta 
pozyskaliśmy dodatkowe środki z innych źródeł na łączną kwotę 600 tys. zł, w tym 
250 tys. zł. z gminnego programu profilaktyki rozwiązywania problemów 
alkoholowych, 180 tys. z (…) pozostałe środki są(…). Wspieranie rodziny polega na 
pracy pracownika socjalnego, który prowadzi centra pracy socjalnej gdzie wspiera 
rodzinę w czynnościach opiekuńczo-wychowawczych. Pracownik socjalny 
monitoruje sprawy socjalnej, natomiast asystent prowadzi pomoc pracy 
bezpośrednio z rodziną, do dyspozycji ma narzędzia poprzez usługi, pomoc prawną, 
asystenturę. Kolejnym elementem wspierania rodziny jest pomoc w opiece i 
wychowaniu poprzez placówki wsparcia dziennego, które mamy w formie 
opiekuńczej i w formie specjalistycznej. Placówka wsparcia dziennego w formie 
opiekuńczej zapewnia opiekę i wychowanie, pomoc w nauce, organizację czasu 
wolnego, zabawę, zajęcia sportowe, rozwój zainteresowań. Natomiast placówka 
wsparcia w formie specjalistycznej zapewnia w szczególności organizację zajęć 
socjoterapeutycznych, korekcyjnych, kompensacyjnych oraz logopedycznych. Koszt 
na dziecko w placówkach specjalistycznych wynosi 650 zł miesięcznie a w placówce 
opiekuńczej 300 zł. praca z rodziną polega na zaoferowaniu pracy pracownika 
socjalnego, na którego wniosek moŜna zatrudnić asystenta jeŜeli rodzina przeŜywa 
trudności i wówczas przez pracę asystentów jest prowadzona współpraca z rodziną 
w celu przezwycięŜenia tych trudności. Jak wiemy jest to proces długotrwały, 
długofalowy, często oprócz wiodącej dysfunkcji jest wiele problemów 
towarzyszących. Zespół Wspierania Rodziny organizuje, koordynuje, monitoruje i 
rozwija formy wspierania rodziny w szczególności asystentury rodziny, poradnictwa 
rodzinnego, placówek wsparcia dziennego dla dzieci, rodzin wspierających i innych 
usług dla rodzin z dziećmi, interwencji kryzysowej. Współpracuje ściśle z 
realizatorem powyŜszych form wspierania. Zamierzenia: jeszcze w tym roku 
opracujemy do końca zasady pozyskiwania i zatrudniania rodzin wspierających. 
Monitorowanie uzyskiwania przez organizacje zezwoleń PMG na prowadzenie 
placówek wsparcia dziennego dla dzieci. Zamierzeniem naszym jest Ŝeby w kaŜdym 
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centrum pracy socjalnej były placówki wsparcia dziennego zgodnie z potrzebami 
lokalnymi, czy specjalistyczne, czy opiekuńczej Ŝeby były wystarczające.  
 
Ewa Zając – Kierownik Działu Pieczy Zastępczej w MOPR 
Piecza zastępcza, dzielimy ją na pieczę rodzinną i instytucjonalną. Do realizacji 
pieczy typu rodzinnego został powołany organizator pieczy zastępczej. Mamy tutaj 
formy planowania tej pomocy pieczy zastępczej, to są rodziny zastępcze, rodzinne 
domy dziecka i rodziny pomocowe. JeŜeli chodzi o pomoc instytucjonalną to są 
placówki opiekuńczo-wychowawcze, które mamy typu socjalizacyjnego, 
interwencyjnego, specjalistyczno-terapeutycznego, rodzinnego. Do realizacji zadań 
w MOPR został powołany Dział Pieczy Zastępczej, do którego naleŜy Zespół 
Rodzinnej Pieczy Zastępczej, Zespół Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej, Zespół 
Świadczeń. Nowością, którą wprowadziła ustawa o systemie rodziny jest 
oddzielenie otrzymywanych świadczeń dla rodziny od pracy socjalnej, od pracy z 
rodziną. Obecnie nie przeprowadza się wywiadu poza usamodzielnieniami tylko 
rodzina składa wniosek i odpowiednie oświadczenie, zaświadczenie, Ŝe spełnia 
warunki i uzyskuje pomoc, którą nakazuje ustawa. Zespoły rodzinnej pieczy 
zastępczej zajmują się bardziej dzieckiem i wspieraniem rodziny zastępczej. 
Organizatorem rodzinnej pieczy zastępczej jest wyznaczona przez starostę 
jednostka organizacyjna powiatu lub podmiot, któremu powiat zleciła realizacje 
tego zadania.   JeŜeli chodzi o rodzinne formy pieczy zastępczej to przedstawię to 
na podstawie porównania z ubiegłym rokiem. W ustawie o pomocy społecznej 
funkcjonowały rodziny zastępcze spokrewnione lub funkcjonowały rodziny 
zastępcze niespokrewnione i rodziny zawodowe. W tej chwili rodziny zastępcze 
spokrewnione są równieŜ ale obejmują tylko najbliŜsze pokrewieństwo czyli 
rodzeństwo i dziadkowie. Wszystkie ciocie, wujostwo przeszło do typu rodzin 
niezawodowych, jest to dalsza rodzina jak równieŜ  osoby obce. Jeśli chodzi o 
rodziny zastępcze zawodowe to są pogotowia rodzinne specjalistyczne i rodzinne 
domy dziecka. Poprzednio rodzinne domy dziecka, o których mówiliśmy to była 
pomoc instytucjonalna a jeŜeli chodzi o rodziny zawodowe to uŜywało się 
określenia rodziny wielodzietnej. Rodziny zastępcze zawodowe to tak jak mówiłam 
pogotowia rodzinne były w ustawie o pomocy społecznej, są równieŜ i teraz. 
Specjalistyczne rodziny to rodziny dla dzieci z róŜnymi dysfunkcjami, problemami, 
obecnie specjalistyczne rodziny to dzieci z orzeczeniem niepełnosprawności i dzieci 
umieszczone na podstawie upn i małoletnie matki z dzieckiem. Rodziny 
wielodzietne w tej chwili to są rodzinne domy dziecka. JeŜeli chodzi o rodziny 
zastępcze spokrewnione mamy ich w tej chwili 295 rodzin, rodziny zastępcze 
niezawodowe 112 rodzin, rodziny zastępcze zawodowe 34 rodziny i 2 rodzinne 
domy dziecka, do końca roku będzie co najmniej o dwa więcej. To są zadania 
organizatora rodzinnej pieczy zastępczej, są to zadani, które polegają przede 
wszystkim tak jak mówiłam na pracy socjalnej z rodziną i wspieraniem rodzinnym 
przez np. organizowanie szkoleń rodzinnych, zapewnienie pomocy wolontariuszy, 
jak równieŜ dokonuje się oceny okresowej dzieci w tych rodzinach i ta ocena jest 
co pół roku, jest ona przesyłana do sądu, drugie zgłaszanie do ośrodków 
adopcyjnych i na wniosek rodziny zastępczej wyznaczony koordynator rodzinnej 
pieczy zastępczej. Koordynator rodzinnej pieczy zastępczej jest to taki asystent 
dla rodziny zastępczej, on wspiera rodzinę chociaŜ to nie jest rodzina z 
problemami ale trzeba ją wesprzeć w wychowywaniu obcych dzieci. Mamy w tej 
chwili dwóch koordynatorów rodzinnej pieczy zastępczej, na 4 kolejnych jest 
konkurs. Czekamy aŜ rozstrzygnie się konkurs ministerialny na asystenta rodziny, 
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otrzymaliśmy takie środki o jakie się ubiegaliśmy. Na szkolenia dla rodzin 
zastępczych tez otrzymaliśmy takie środki  o jakie się ubiegaliśmy i wydaje nam 
się, Ŝe na dniach powinno być rozstrzygnięcie konkursu równieŜ na koordynatora.  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Pani Ewa powiedziała, Ŝe dostaliśmy takie środki o jakie wnioskowaliśmy ale trzeba 
tutaj dodać, Ŝe w przydziale tych środków przewidywano udział środków własnych i 
to było powaŜną barierą. Prawdopodobnie będzie tak, Ŝe ministerstwo pokaŜe, Ŝe 
środki zaplanowane w budŜecie na ten rok na wprowadzanie ustawy o pieczy 62,5 
mln zł to jeszcze z górą zostanie i Ŝe powiaty nie mają racji mówiąc o tym, Ŝe te 
środki powinny być duŜo większe, dlatego, Ŝe proszę sobie wyobrazić ustanowili 
wkład własny przy zatrudnianiu asystentów 40% i ustalili 1000 osób i 1030 zł jako 
maksymalną stawkę dla asystenta, do której 60% dopłacają. Czyli wiadomo im było, 
Ŝe w tak duŜych miastach jak np. Gdańsk za brutto 1030 zł nie otrzymamy 
wyspecjalizowanego pracownika. Wobec tego ustaliliśmy naturalnie wyŜszą kwotę a 
ministerstwo zwraca nam do tej kwoty. Znaleźliśmy trochę środków we własnym 
systemie i takie rozwiązanie znaleźliśmy.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Tak bardzo się teraz obciąŜa samorządy wszelkimi kosztami, Ŝe udźwignąć tego nikt 
w takim wymiarze nie moŜe i samorządy wywalczyły zamianę obligatoryjnego 
zadania na fakultatywne ale jest to tylko przesunięcie problemu do 2015 roku. W 
2015 roku znowu stanie się to obligatoryjne a tak naprawdę nasza sytuacja nie 
będzie się zmieniała finansowo w sposób taki, Ŝe budŜety nam będą rosły bo raczej 
się zmieniają zadania. Więc to jest tylko odsunięcie problemu, którego nie 
potrafimy w tej chwili materialnie udźwignąć.  
 
Ewa Zając – Kierownik Działu Pieczy Zastępczej w MOPR 
Wracając do pieczy zastępczej, dokonuje się oceny sytuacji dziecka w rodzinie 
zastępczej oraz rodzinnym domu dziecka a takŜe oceny rodziny zastępczej oraz 
prowadzącego rodzinny dom dziecka. Oceny sytuacji dziecka dokonuje się w 
konsultacji np. z rodziną zastępczą, pedagogiem, psychologiem i w miarę potrzeb 
ale nie rzadziej niŜ co 3 miesiące w przypadku dzieci poniŜej 3 r.Ŝ. i 6 miesięcy u 
dzieci starszych. Po dokonaniu oceny sporządza się pisemną opinię dla sądu nt. 
zasadności dalszego pobytu dziecka w pieczy zastępczej.  Jeśli chodzi o ocenę 
rodziny zastępczej oraz prowadzącego dom dziecka to oceny dokonuje się w 
konsultacji z asystentem rodziny i koordynatorem. Pierwszej oceny dokonuje się 
nie później niŜ przed upływem roku od umieszczenia pierwszego dziecka a kolejnej 
po upływie roku od pierwszej oceny a następne nie rzadziej niŜ co 3 lata. Jeszcze 
w tym roku chcemy aby pracownicy ZRPZ zdobyli kwalifikacje do samodzielnego 
przeprowadzania szkoleń kandydatów do pełnienia funkcji rodziny zastępczej lub 
rodzinnego domu dziecka. RównieŜ zorganizowaliśmy w tym roku  szkolenia dla 12 
kandydatów na rodziny ze środków pozyskanych z konkursu ministerstwa. W 
przyszłym roku natomiast chcemy zawrzeć umowy z co najmniej 8 rodzinami 
zawodowymi w tym z 4 rodzinami do pełnienia funkcji pogotowia rodzinnego oraz 
zatrudnić 4 koordynatorów rodzinnej pieczy zastępczej. Jeśli chodzi o 
instytucjonalne formy pieczy zastępczej mamy 2 placówki typu interwencyjnego, 
14 typu socjalizacyjnego i 5 placówek typu rodzinnego. W placówkach typu 
interwencyjnego mamy 44 miejsca , typu socjalizacyjnego 208 miejsc a typu 
rodzinnego 34 miejsca. Wychowankowie pieczy zastępczej są przygotowywani do 
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usamodzielnienia według Indywidualnego Programu Usamodzielnienia, cały proces 
jest monitorowany. Wychowankowie otrzymują pomoc na kontynuowaną naukę, 
pomagamy im równieŜ w znalezieniu odpowiedniego lokum a takŜe przy szukaniu 
pracy. Mamy nadzór nad tymi, którzy przebywają w mieszkaniach chronionych.  
Jeśli chodzi o koszty, to średni miesięczny koszt pobytu dziecka w pieczy rodzinnej 
wynosi 918 zł, a instytucjonalnej 4189 zł.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dziękuję za przedstawienie tematu, przejdźmy teraz do kolejnego punktu 
posiedzenia.  
 
      PUNKT 11 
Funkcjonowanie Gdańskich Domów Dziecka oraz niepublicznych placówek 
opiekuńczych  
 
Materiały stanowią załącznik nr 21 do protokołu.  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
W skład Gdańskich Domów dla Dzieci wchodzi 6 filii domów oraz mieszkanie 
chronione. Nasza administracja wraz Zespołem Specjalistów mieści się przy  
ul. Brzegi 55. Na System Opieki i Wychowania w Gdańskich Domach dla Dzieci 
składa się opieka, wychowanie, edukacja, terapia, praca z rodziną i sytuacje 
kryzysowe. Opiekę sprawujemy w placówkach całodobowych, są to wspomniane 6 
domków, w których jest od 12 do 14 wychowanków. W kaŜdej filii jest 6 etatów 
wychowawców i 1 etat opiekuna. Oprócz tego nasi wychowankowie mają 
zapewnioną opiekę lekarską, korzystamy z usług wielu lekarzy specjalistów jak na 
przykład pediatrzy, stomatolodzy, neurolodzy, psychiatrzy, dermatolodzy, 
ginekolodzy i inni w zaleŜności od potrzeb. Nasze dzieci uczą się w pobliskich 
szkołach, szkołach podstawowych, gimnazjach, wszystkich typach szkół 
ponadgimnazjalnych oraz szkół specjalnych. Terapia obejmuje terapię 
psychologiczną, pedagogiczną, rewalidacyjną, logopedyczną, socjoterapię, terapię 
zajęciową jak na przykład zajęcia sportowe, kulinarne, zajęcia plastyczne, 
gospodarczo-techniczne, fotograficzne, ogrodnicze. Co to jest Zespół Poradnictwa 
Specjalistycznego? Jest to mobilny zespół obsługujący wszystkie filie Gdańskich 
Domów dla Dzieci. W skład zespołu wchodzą pedagog, psycholog, logopeda i 
terapeuci zajęciowi. Specjaliści pełnią dyŜury codziennie w innej filii, a w razie 
zaistnienia sytuacji kryzysowych w kaŜdej chwili interweniują w miejscu, w którym 
istnieje taka potrzeba. Psycholog jest odpowiedzialny za diagnozę psychologiczną 
wychowanków, program wychowawczy realizowany w Gdańskich Domach dla 
Dzieci, indywidualne działania psychologiczne z wychowankiem i jego rodziną, 
realizację planu pracy z dzieckiem i rodziną we współpracy z kadrą. W razie 
sytuacji kryzysowych podejmuje interwencję, współpracuje z instytucjami 
specjalistycznej pomocy terapeutycznej, bierze udział w tworzeniu okresowej 
oceny sytuacji dziecka a takŜe w realizacji programu „Dorosły Ja” z 
usamodzielnianymi wychowankami. Pedagog natomiast odpowiedzialny jest za 
diagnozę pedagogiczną wychowanków, diagnozę socjoterapeutyczną, prowadzi 
grupę socjoterapeutyczną, interweniuje w sytuacjach kryzysowych, współpracuje 
ze szkołami w organizacji procesu edukacji, współpracuje z sądami, policją, 
urzędami w sprawach dzieci i ich opiekunów. Pomaga naszym wychowankom 
poruszać się na rynku pracy oraz uczestniczy w procesie usamodzielniania oraz przy 
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tworzeniu okresowej oceny sytuacji dziecka. Bierze równieŜ udział w realizacji 
programu „Dorosły Ja” z usamodzielnianymi wychowankami. Pracownik socjalny 
zajmuje się rozpoznaniem sytuacji rodzinnej wychowanków, pomaga rodzinom 
wyjść z wykluczenia społecznego, uczestniczy w procesie usamodzielniania się 
wychowanków, sprawuje nadzór nad mieszkaniem chronionym współtworzy 
okresową ocenę sytuacji dziecka. Kolejny specjalista w Zespole Poradnictwa 
Specjalistycznego to logopeda, który diagnozuje wychowanków pod względem 
logopedycznym oraz prowadzi terapię dla tych, którzy wymagają takiej pomocy. 
Prowadzimy cały czas pracę z rodziną według specjalnego programu, jednym z 
narzędzi tej pracy jest wywiad środowiskowy. Jeśli chodzi o koszty, to porównując 
kolejne lata, przedstawiają się następująco: w roku 2010 miesięczny koszt 
utrzymania wychowania wynosił 3900,73 zł, w roku 2011 3783,08 zł a w tym roku 
jest to koszt 4170,13 zł. Dziękuję.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
śaneta Geryk – członek komisji  
Chciałam zapytać o dalszą edukację dzieci, czy dzieci podejmują naukę po szkole 
średniej? Czy studiują?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Tak, mamy takie dzieci, które studiują. Obecnie, zgodnie z nowymi przepisami 
dzieci mogą być objęte opieką do 25 roku Ŝycia. Po ukończeniu 18 lat przenoszą się 
do mieszkań chronionych i próbują się usamodzielnić, pomagają im ci sami 
opiekunowie, którzy byli w domu dziecka.  
 
Lech Kaźmierczyk – członek komisji  
A czy widzi pani jakąś róŜnicę w rozwoju dzieci, ich zachowaniu itp. kiedy byli w 
domu dziecka na ul. Brzegi a teraz kiedy są w takich kameralnym domkach?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Tak, oczywiście róŜnica jest bardzo widoczna, dzieci są spokojniejsze, mają tutaj 
duŜo lepsze warunki, domki są kameralne dzięki czemu jest lepsza atmosfera. 
Dzieci mają tu swoje obowiązki, dbają o dom, mamy nawet swój przydomowy 
ogórek, który dzieci pielęgnują, pielą, uprawiają warzywa, mamy swoje ziemniaki, 
pomidory, dzieci się cieszą. 
 
śaneta Geryk – członek komisji 
A czy macie państwo jakiś wolontariuszy, czy zgłaszają się osoby chętne do pomocy 
np. studenci?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Mamy takie osoby, mamy wolontariuszy, mamy praktykantów. Pomagają na 
przykład w odrabianiu lekcji , głównie uczą języków obcych i matematyki, za co 
jesteśmy im bardzo wdzięczni. Często praktykanci po tym jak skończy im się 
umowa tak się zŜywają z dziećmi, Ŝe wracają tu jako wolontariusze. Mamy jedną 
panią w innym domku, która regularnie juŜ od kilku lat przyjeŜdŜa do dzieci i uczy 
matematyki. Niestety duŜym minusem jest lokalizacja domków, wolontariusze maja 
tu daleko i często skarŜą się na dojazdy.  
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Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
A gdzie dzieci chodzą do szkół?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Mamy tu dwie szkoły, część dzieci chodzi do szkoły podstawowej przy ul. Tęczowej, 
a część do szkoły na ul. Boguckiego, tam jest równieŜ gimnazjum, a przy Tęczowej 
przedszkole. Jedno dziecko z sąsiedniego domku ma nauczanie indywidualne i 
nauczyciele dojeŜdŜają do niego.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji 
A w jakim wieku są dzieci?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Mamy najmłodszych dwóch 6-letnich chłopców, najstarszy wychowanek ma 19 lat.  
 
śaneta Geryk – członek komisji  
Wspominała pani o interwencjach w kryzysowych sytuacjach, co to są za sytuacje?  
 
Iwona Poniatowska – Ojeniczak – Dyrektor Gdańskich Domów Dla Dzieci 
Są to bardzo róŜne sytuacje, na przykład kiedy pijany rodzic wejdzie na nasz teren 
i robi awantury albo jak dziecko ucieknie. Mamy wypracowany system z 
odpowiednimi słuŜbami, wystarczy, Ŝe wyślemy  fax lub maila do pobliskiej policji i 
zawsze nam pomagają.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
 
     PUNKT 12 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Beata Dunajewska – Daczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Chciałam zapytać pana dyrektora o Akademię Walki z Rakiem, czy coś się dzieje w 
tej sprawie od czasu naszej ostatniej komisji?  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej   
Tak, jesteśmy w kontakcie z Akademią.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Ja chciałem poruszyć sprawę budowy przychodni zdrowia na terenie Przymorza. 
Jakiś czas temu z panią przewodniczącą Dunajewską oraz z radnym Goreckim 
złoŜyliśmy interpelację do prezydenta miasta z prośbą o przedstawienie 
harmonogramu działań, które zapewnią zgodnie z intencjami radnych zrealizowanie 
waŜnych inwestycji w dziedzinie ochrony zdrowia na terenie Małego Przymorza i 
Olszynki. W odpowiedzi dostaliśmy pismo od pani prezydent Kamińskiej, w którym 
pisze, Ŝe nieruchomość na Przymorzu mogłaby zostać przeznaczona pod budowę 
Domu Opieki Społecznej z dodatkową funkcją przychodni zdrowia. Nie ma takiego 
tworu jak dom pomocy społecznej z funkcjami przychodni. W związku z tym 
chciałbym złoŜyć następujący wniosek do prezydenta miasta: 
„W związku z bardzo niejasną odpowiedzią na interpelację związaną z prośbą o 
przedstawienie harmonogramu pilnych działań Miasta, które zapewnią zgodnie z 
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oczekiwaniami radnych zrealizowanie waŜnych inwestycji w dziedzinie ochrony 
zdrowia, Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska, 
zwraca się do pana prezydenta o odpowiedź na postawione pytanie, co nie miało 
miejsca w odpowiedzi na interpelację Beaty Dunajewskiej- Daszczyńskiej, 
Jarosława Goreckiego i Jacka Teodorczyka”.  
 
W trakcie dyskusji, radny Jacek W. Teodorczyk odstąpił od złoŜenia w/w wniosku, 
gdyŜ ustalono spotkanie z panią prezydent Kamińską, na którym zostanie 
omówiony temat.   
 
Nie było więcej spraw bieŜących i korespondencji. Na tym posiedzenie zakończono.  
 
 
 
       Przewodnicząca Komisji  
      Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
 
         Beata Dunajewska – Daszczyńska 
 
 
 
Protokołowała 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 


